

WORKSHOP / JOURNÉE D'ÉTUDE

Small Nations: Comparative Perspectives from Japan and Quebec

Les petites nations au Québec et au Japon:
regards et réalités comparés

November 26, 2021 / 26 novembre 2021
Amphithéâtre Hydro-Québec, Université Laval / Zoom

PROGRAM
PROGRAMME

La plupart des comparaisons, que ce soit en Occident ou avec des pays en voie de développement, se sont limitées aux plus grandes et aux plus influentes unités sociales et ont eu tendance à négliger les expériences riches et variées des petites entités politiques.

Stein Rokkan, "Nation-Building: A Review of Models and Approaches", Current Sociology, 1971, p. 10-11

Most comparisons, whether within the West or with developing polities, have limited themselves to the larger and more influential units and have tended to neglect the richly varied experiences of the smaller polities.

Stein Rokkan, "Nation-Building: A Review of Models and Approaches", Current Sociology, 1971, p. 10-11

La taille des nations revêt un intérêt de connaissance classique, auquel réfléchissaient déjà d'illustres penseurs tels Platon, Aristote, Montesquieu et Rousseau. Il s'agit aussi d'un enjeu contemporain, celui d'un monde globalisé où les grands États-nations font de moins en moins figure de modèles universels. Selon le politologue catalan Joseph M. Colomer, deux tiers de la population mondiale vit aujourd'hui dans une petite nation. Elles remettent en question le jeu de la politique internationale, les opportunités du marché mondial, les normes démocratiques et étatiques et les modèles de nationalisme.

Elles posent également des questions épistémologiques et méthodologiques pour les sciences sociales habituées aux perspectives des sociétés de moyennes et grandes tailles. Que voit-on et que vit-on à l'autre bout du regard que les grandes nations projettent sur le monde? Peut-on faire de ce regard autre, de ce regard petit, non hégémonique et fragile, un outil heuristique pour comprendre les enjeux de nos sociétés contemporaines? Comment y réagit-on aux grands processus modernes, par exemple la mondialisation et ses appels à une convergence des cultures? Quelles sont les expressions les plus courantes de la «petitesse», ainsi que ses cas-types historiques et contemporains? Comment y entre-t-on, comment en sort-on, comment le mesure-t-on, politiquement, économiquement, culturellement, religieusement et cognitivement?

Si ces questions furent celles d'États-nations occidentaux d'Europe centrale, orientale et du nord, ainsi que celles des nations sans État souverain d'Europe de l'Ouest, elles ne s'y limitent pas. Situées dans le voisinage de la Chine, intégrées à la pointe de la modernité technique et économique, plusieurs nations d'Asie, dont certaines insulaires comme le Japon, partagent les préoccupations des petites nations occidentales, et se cherchent des comparatifs. C'est précisément à l'élargissement inédit de l'aire d'études des petites nations que se consacrera la journée d'étude Les petites nations au Québec et au Japon : regards et réalités comparés. En quoi leur réalité est-elle semblable, et différente? Quels enseignements peut-on tirer de leur comparaison? Quelles conceptions de la modernité et de l'universel peut-on en dégager?

Pour répondre à ces questions, cinq chercheurs québécois discuteront avec cinq chercheurs japonais d'horizons disciplinaires variés dans le cadre du Global Studies Initiative de la University of Tokyo et de son projet de recherche «Revolutionalizing the concept of the "universal" through the experiences of small nations and collectivities», sous la direction du Prof. Kiyonobu Date.

– Jean-François LANIEL

The size of nations is a matter of interest in Western political thought, discussed by illustrious thinkers from Plato and Aristotle to Montesquieu and Rousseau. It is no less a contemporary concern, particularly in today's globalized world where the large nation-state model is losing universality. According to the Catalan political scientist Joseph M. Colomer, two-thirds of the world's population now live in small nations. These polities pose new challenges to international relations, global market opportunities, democratic and state norms, and models of nationalism.

Small nations also raise epistemological and methodological questions for social scientists accustomed to the perspectives of medium and large societies. What can we see and experience if we reverse the gaze that dominant, larger societies habitually cast on smaller ones? And mightn't another perspective—the small, non-hegemonic, fragile view—serve as a heuristic tool to understand the issues facing our contemporary societies? How do we react to the great processes of modernity, such as globalization and its calls for cultural convergence? What are some common expressions of "smallness," and its historical and contemporary types? How do societies enter into smallness, how do they exit from it, and how can we even measure it, politically, economically, culturally, religiously and cognitively?

While perspectives have tended to focus on Western nation-states in Central, Eastern, and Northern Europe, along with the stateless nations of Western Europe, they are not limited to these. In the vicinity of China are many nations, including island nations such as Japan, that are at the technical and economic forefront of modernity, share the concerns of smaller western nations, and are calling out for subjects of comparison. In the context of this unprecedented growth in the field of study of small nations we will be holding a workshop: Small Nations: Comparative Perspectives from Japan and Quebec. How do these nations' realities resemble each other, and how do they differ? What lessons can be learned by comparing them? What conceptions of modernity and the universal can be drawn from them?

To answer these questions, five Quebec researchers will share perspectives and engage in dialogue with five Japanese researchers from various disciplinary backgrounds as part of the University of Tokyo's Global Studies Initiative, and its research project "Revolutionalizing the concept of the "universal" through the experiences of small nations and collectivities", under the direction of Prof. Kiyonobu Date.

– Jean-François LANIEL

PROGRAM

PROGRAMME

8 h45 WELCOME / ACCUEIL

9 h15 OPENING WORDS / MOTS DE BIENVENUE

Jean-François LANIEL Université Laval
Kiyonobu DATE University of Tokyo

9 h30 THE STUDY OF SMALL NATIONS /
L'ÉTUDE DES PETITES NATIONS

Chair / Présidence : Jocelyn Létourneau Université Laval

Seeing the world through the lens of small nations
Jean-François LANIEL Université Laval

Comparing small nations in different contexts:
Quebec and Japan

Kiyonobu DATE University of Tokyo

10 h30 COFFEE BREAK / PAUSE-CAFÉ

10 h45 SMALL NATIONS IN THE FACE OF ADVERSITY /
LES PETITES NATIONS FACE À L'ADVERSITÉ

Chair / Présidence : Maxime Polleri Université Laval

Pacifism and "Small Nation" of Kōtoku Shūsui
Hiroki TANAKA University of Tokyo

Representing the struggles of "small nations":
the case of Québec's literature

Céline PHILIPPE Cégep Édouard-Montpetit

11 h45 LUNCH / DÎNER

13 h30 SMALL NATIONS UNDER LAW /

LES PETITES NATIONS FACE AU DROIT

Chair / Présidence : Miho Matsunuma Université Paris I
Pantheon-Sorbonne

Revisiting "Reversion": the Attempt to envisage
constitutions in the 1980s Okinawa

Sana SAKIHAMA University of Tokyo

Small Nations, Quebec and the Value
of an Intercultural Citizenship Regime

Félix MATHIEU University of Winnipeg

14 h35 SMALL NATIONS ON THE WORLD STAGE /
LES PETITES NATIONS À L'INTERNATIONAL

Chair / Présidence : Maxime Polleri Université Laval

Small Nations and the Commonwealth

Hiroyuki OGAWA University of Tokyo

Small Nation, High Ambitions:
Economic Nationalism and the "Quebec Model"

X. Hubert RIOUX Institut de recherche
en économie contemporaine

15 h35 COFFEE BREAK / PAUSE-CAFÉ

15 h50 SMALL NATIONS AND THEIR INTELLECTUALS /
LES PETITES NATIONS ET LEURS INTELLECTUELS

Chair / Présidence : Jocelyn Létourneau Université Laval

From a Large Ethnic Group to a Small Nation:
The Transition of the Zionist Movement at the Time
of Imperial Collapse

Taro TSURUMI University of Tokyo

The return from Europe and the return from America
as heuristic figures of the small nation in Quebec

François-Olivier DORAIS Université du Québec à Chicoutimi

Cette journée d'étude est rendue possible
grâce au soutien financier et moral
de généreux partenaires.

